



ARCHAEOLOGY AND CULTURAL RELICS

2020.3

ちなる文物

(双月刊) 2020年第3期 (总第239期)

主	管	陕西	与省立	こ 物局
主	办	陕西	与省末	芳古研究院
协	办	甘肃	有省立	t物考古研究所
主	编	孙昂	勇勇	
副当	上编	王	辉	宋远茹
编	委	(k	人姓氏	(笔画为序)
		王小	、蒙	王占奎
		王坎	林	王社江
		£	辉	毛瑞林
		田王	E岐	孙周勇
		吴	荭	陈国科
		张尹	思	张仲立
		张基	E 林	张俊民
		杨年	昌	胡松梅
		赵重	野	焦南峰
		谭青	卜枝	

目 录

考古新发现

3	哈萨克斯坦伊塞克拉哈特东南墓地早期铁器时代 M1 发 陕西省考古研究院 哈萨克斯坦伊塞克国家历史文化	
13	塔吉克斯坦卡什卡尔墓地 2018 年调查发掘简报 西北大学中亚考古队 洛阳市文物考虑 塔吉克斯坦科学院历史研究所	
27	乌兹别克斯坦撒马尔罕市撒扎干遗址 M11-2 发掘简报 西北大学中亚考古队 洛阳市文物考古 乌兹别克斯坦科学院考古	
37	吉尔吉斯斯坦红河古城西侧佛寺遗址 2018 ~ 2019 年度发 陕西省考古 吉尔吉斯斯坦科学院历史考古与民族等	占研究院
	研究与探索	
52	新疆与中亚青铜时代晚期至早期铁器时代彩陶类遗存对	比研究 林铃梅
61	朝那鼎与乌氏、朝那	付 建
65	秦汉朝那湫渊遗址与万年以来东海子气候变迁	罗丰
75	中古北方地区镇墓神物的文化构成和变化机制 * 正	刘绎一
84	萨珊浮雕所见阿胡拉·马兹达偶像的起源与观念	孙武军
95	丝绸之路上的类钱币式金片新考	郭云艳
	古文字研究	
104	妇姒启鼎与商代妇女称姓说	維有仓
110	"焚"字补释	夏大兆
	文物保护与科技考古	
112	杨官寨遗址仰韶文化中晚期古环境研究	
	朱 晗 杨 颖 杨利平 王炜林 张云翔 岳乐平	王建新
119	靖边统万城西城遗址动物遗存分析 胡松梅 杨苗苗 邢福来	苗轶飞

英 文 林永昌 庄奕杰

Archaeology and Cultural Relics

No.3, 2020

Contents

The Shaanxi Academy of Archaeology & National Museum of the Republic of Kazakhstan	
Preliminary Report on the Excavation of Tomb No. M1 at an Early Iron-age Cemetery to the Southeast of the	
Rahat Site in Isek, Kazakhstan	(3)
Central Asia Archaeology Team, Northwest University, Luoyang Municipal Institute of Cultural Relics and Archaeolog	y,
Institute of Historical Research, Academy of Sciences of the Republic of Tajikistan	
Preliminary Report on the Survey and Excavation of the Kaskar Cemetery in Tadzhikistan in 2018	(13)
Central Asia Archaeology Team, Northwest University, Luoyang Municipal Institute of Cultural Relics and Archaeology	зу
Institute of Archaeological Research, Academy of Sciences of the Republic of Uzbekistan	
Preliminary Report on the Excavation of Tomb No. M11-2 at the Sazagan Site in Samarqand, Uzbekistan	··· (27)
The Shaanxi Academy of Archaeology & Institute of History, Archaeology, and Ethnology of the National Academy	of
Sciences of the Republic of Kyrgyzstan	
Preliminary Report on the Excavation of the Western Section of the Buddhist Temple at the Rechka Site in	
Kyrgyzstan	··· (37)
Lin Lingmei	
A Comparative Study of Polychrome Ceramics from the Late Bronze-age to Early Iron-age in Xinjiang and	
Central Asia	··· (52)
Fu Jian	
On the Interpretation of the Inscriptions on the Chaona Ding Tripod	··· (61)
Luo Feng	
On the Chaona Qiuyuan Site of the Qin-Han Periods and the Climatic Change of Donghaizi in the Past Ten-	
thousand Years	··· (65)
Wei Zheng & Liu Yiyi	
The Cultural Constitution and Changing Mechanism of Tomb Guardian Figurines from Northern China during	
the Medieval Period	··· (75)
Sun Wujun	
On the Origins and Ideology of Ahura Mazda Idols in High-relief Sculpture Dating to the Sasanian Period	(84)
Guo Yunyan	
On the Coin-Shaped Gold Plaque Discovered Along the Silk Road	(95)
Luo Youcang	
On the Fusiqi Ding Tripod and the Surname of Elite Female in the Shang Dynasty	··· (104)
Xia Dazhao	
A Supplementary Explanation for the Charactre Fen	(110
Zhu Han, Yang Ying, Yang Liping, et.al.	
Palaeo-environments during the Middle to Late Yangshao Periods at the Yangguanzhai Site	··· (112)
Hu Songmei, Yang Miaomiao, Xing Fulai & Miao Yifei	
Zooarchaeological Study of Faunal Remains from the Tongwancheng Xicheng Site in Jinbian	(119

全国中文核心期刊 中国人文社科核心期刊 CSSCI核心期刊



随心订阅 享生活

• 报刊在线订阅网址BK.11185.CN

- 客户订阅电话11185
- 全国邮政营业网点
- 合作服务电话 010-68859199

ISSN 1000-7830



编辑出版《考古与文物》编辑部 地址电话 西安市乐游路31号 710054

029 - 62520229

邮箱主页 kgyww2000@163.com

http://www.shxkgy.cn/

朗润图泽 美术设计

印刷装订 西安奇良海德印刷有限公司







扫码订阅《考古与文物》

ISSN1000-7830 CN61-1010/K

国外总发行 中国国际图书贸易总公司 国内总发行 陕西省邮报报刊发行局

国外代号 BM225 国内代号 52-12 国内定价: 20.00元